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جناب دکت�ر! اص�اً ساده زيس�تي يعني چ�ه؟ آيا 
ساده زيس�تي يعني فق�ر، ن�داري، دوري از رفاه و 

سختي کشيدن؟
اگر بخواهيم مفهوم ساده زيس��تي را به درستي درک کنيم، 
مي تواني��م نقطه مقابل��ش را که مفاهيم��ي از جمله تجمل، 
اشرافي گري و اسراف است، تعريف کنيم. اين مفاهيم شايد در 
فرهنگ هاي مختلف متناسب با شرايط اقتصادي، فرهنگي و 
اجتماعي مقداري متفاوت باشد اما در هر جامعه اي زندگي اي 
که با زندگي متوس��ط جامعه همخواني ندارد و با سطح عامه 
م��ردم فاصله چش��مگيري دارد، ب��ه قول معروف ب��ا عنوان 
اشرافيت و تجمل پرس��تي »تو ذوق مي زند.« به اين مهم در 
تعاليم زندگي ما که از قرآن کريم و معارف اسلامي اتخاذ شده 
است، تحت عنوان زيباي »زُهد« پرداخته شده است. حضرت 
علي)ع( در مورد »زُهد« مي فرمايند: »همه زُهد و پارس��ايي 
ميان دو کلمه از قرآن قرار دارد؛ خداي سبحان فرموده است: 
بر آنچه از دس��تتان رفت ان��دوه نخوريد و بدان چه به ش��ما 
مي دهد، شاد نگرديد.« در واقع حضرت به ما ياد مي دهند که 
دلبسته  امکانات و دارايي هاي اين دنيا، چه مادي و چه مقام 
و تشريفات نباش��يم و در هر حالي احساس کنيم بنده خدا و 
محتاج او هستيم و هر آنچه داريم از اوست و اعتبار و ماندگاري 

مستقلي ندارد. 
فرموديد متوسط زندگي مردم، اين متوسط را ممکن 
است هر کسي به نوعي تعريف کند. بعضاً ديده ايم که 
فان مس�ئول مي گويد من يک ماشين شاسي بلند 
معمولي سوار مي شوم در حالي که شايد آن ماشين 

براي قشر متوسط و پايين آرزو باشد. 
بايد به عرف جامعه مراجعه کرد. در عرف جامعه ميزان هزينه هاي 
يک خانواده متوسط و متوس��ط رو به پايين مشخص است. اين 
خيلي محل اختلاف نيس��ت. در يک جمله ساده زيستي يعني 
وقتي مردم وضع زندگي مس��ئولي را مي بينند، نگويند چقدر 

اشرافي است. 
بعضي مسئولان نه از راه وزارت و مسئوليتشان بلکه 
از تخصص يا حتي ارث پدري ثروت خوبي دارند. رهبر 
انقاب هم بيان کرده اند جمهوري اس�امي با توليد 
ثروت مخالف نيست. چطور مي توان ثروت زياد را با 
ساده زيستي جمع کرد و توقع داشت فردي که ثروت 
زيادي دارد، ساده زندگي کند؟ شما نمونه اي از اين 

قبيل مي شناسيد؟
من خيلي در زندگي افراد دقيق نش��ده ام و واقعاً نمي دانم. ولي 
الگوهاي��ي که ما داريم نش��ان مي دهند مي ت��وان توليد  ثروت 
داشت اما در عين حال س��اده زندگي کرد. بارزترين نمونه اين 
حرف حضرت علي)ع( هستند. ايشان از جمله کساني بودند که 
بيشترين درآمد را در زمان خودشان داشتند. مرتب قنات حفر و 
باغ آباد مي کردند ولي هيچ کدام را براي خودشان خرج نکردند 
و به آنها دل نبس��تند. هر چه داش��ت و هر چه در مي آورد براي 
توانمندي جامعه خرج کرد. نقل است چند سالي که ايشان در 
کوفه زندگي مي کردند، تقريباً همه مردم کوفه را که در آن زمان 

وضع خوبي نداشتند، به خودکفايي رساند. 
يعني مي فرماييد افرادي که ثروت زياد دارند بايد آن 

را خرج جامعه کنند؟
بله؛ الان خيرين بسياري هستند که درآمدهاي بالايي دارند ولي 
منشأ خيرهاي بسياري هم هستند و از قبل درآمدشان گره هاي 

مختلفي را از ازدواج، جهيزيه، درمان و معيشت جامعه گشوده اند. 
بسياري از پزشکان و جراحان ما اينطور زندگي مي کنند. 

خودتان در حال حاضر منبع درآمدتان چيست؟
من از قديم کارمند مخاب��رات بودم اما از زمان��ي که به مجمع 

تشخيص مصلحت منتقل شدم، حقوق مجمع را مي گيرم. 
مي توانم بپرسم چقدر است؟

تقريباً هشت تومان در ماه. 
سال 94 درآمدتان را س�ه، چهار تومان اعام کرده 
بوديد و گفته بوديد با حجم اقس�اط وامي که داريد 
به س�ختي زندگي مي کنيد و حتي براي خريد ميوه 
نمي توانيد به هر مغ�ازه اي رجوع کني�د و عمدتاً از 
بازارچه هاي شهرداري خريد مي کنيد. الان که شرايط 
اقتصادي و معيشتي به مراتب سخت تر شده است، 

زندگي تان چطور است؟
من اصلاً راه دستم نيست ميوه گران قيمت بخرم. الان هم نزديک 

خانه مان يک بازار هست از همانجا خريد مي کنم. 
هنوز هم قسط وام داريد؟

علت اينکه آن زمان قسط وام داشتم اين بود که من از خودم خانه 
نداش��تم. مرحوم ابوي ما يک خانه چند طبقه در تهران خريده 
بودند و ما برادران و خواهران با ه��م در آنجا زندگي مي کرديم. 
با گذشت س��ال ها که آن خانه کلنگي ش��ده بود، مي خواستيم 

بازسازي کنيم که مجبور شدم وام بگيرم. 

همچنان در همان منزل هستيد؟
بله ما از قبل از انقلاب همانجا هستيم. 

کدام محله  تهران است؟
کمي پايين تر از ميدان منيريه در کوچه ش��هيد پيران)انتظام 

سابق( زندگي مي کنيم. 
الان هم همچنان با وام و قسط زندگي مي کنيد؟

بله، الان هم همچنان قسط وام دارم، منتها اگر برداشت به تظاهر 
و رياکاري نشود، قسط هاي امروز بيشتر مربوط مي شود به کساني 
که براي کمک به بنده مراجعه کرده اند و من چون چيزي نداشتم 
و از طرفي هم نمي خواس��تم رويش��ان را زمين بيندازم، وامي 

برايشان گرفتم و قسطشان را پرداخت مي کنم. 
يعني عاوه بر قسط هاي خودتان، قسط هاي ديگران 

را هم پرداخت مي کنيد؟
بله، اصولاً چون همسر بنده به واسطه مجالس هفتگي قرآن که 
در منزل ما برگزار مي شود با خانواده هاي نيازمند در ارتباط است، 
حتي اقوام هم که مي خواهند کار خير کنند و کمکي انجام دهند، 

به خانم بنده مي سپارند. 
پس ما هم از اين به بعد اگر نيازمندي ديديم آدرس 

منزل شما را مي دهيم!
)با خنده( نه؛ به اندازه کافي مشتري داريم. خوشبختانه از دوراني 
که نماينده مردم در مجلس شوراي اسلامي بودم، شماره و آدرسم 

را همه دارند و رجوع مي کنند. 

در همين دوره که نماينده مجلس بوديد هم ظاهراً با 
موتور رفت وآمد مي کرديد. 

بله، آن دوران با موتور رفت وآمد داشتم تا اينکه يک بار زمستان 
جلوي دانش��گاه اميرکبير زمين خوردم و چندت��ا از دنده هايم 
شکس��ت. حقيقتاً آنجا چشمم ترس��يد. آن زمان مديرمسئول 
روزنامه رسالت بودم. روزنامه يک پيکان در اختيار ما قرار مي داد 
که من هم چون از آن حادثه موتور ترس��يده بودم، اين پيکان را 
قبول کردم. بعدتر اين پيکان تبديل شد به پرايد و همچنان هم از 

همان پرايد استفاده مي کنم. 
ممکن است اين س�ؤال به ذهن برسد که خب آقاي 
نب�وي از قديم الايام چ�ه در خانه پ�دري و چه بعد 

خودشان شرايطي را نداش�تند که به ثروت زيادي 
دست پيدا کنند و در نتيجه اين مدل سبک زندگي 
را اختياري انتخاب نکرده اند و از س�ر ناچاري ساده 

زندگي کرده اند. 
نه، حقيقتاً مي توانستم متفاوت از اين زندگي کنم. ما حتي در تمام 
اين سال ها تلاش کرده ايم در رفت و آمدهايمان هم دقت کنيم و با 
خانواده هايي بيشتر معاشرت داشته باشيم که سطح زندگي شان 

با ما فاصله  چنداني نداشته باشد. 
که توقع ايجاد نشود؟

بله که توقع ايجاد نشود. بسياري از کساني که منزل ما تشريف 
مي آورند واقعاً توقع دارند زندگي ما از اين بالاتر باشد ولي ما سعي 
کرده ايم که سبک زندگي را رعايت کنيم تا کارگزاري باشيم در 
جمهوري اسلامي که س��بب عيب و ننگ نظام نباشيم و مردم 
که مي بينند به انقلاب و اسلام بدبين نش��وند و احساس کنند 

فشارهاي معيشتي فقط براي مردم نيست. 
اين حرفتان من را ياد حديث امام صادق)ع( انداختند 
که مي فرمايند ش�يعيان ما نگيني باشند براي اهل 

بيت. 
من هميش��ه اين جمله آيت الله احمدي ميانجي را که از اساتيد 
جامعه مدرسين بودند و چند سال پيش مرحوم شدند، در خاطر 
دارم. مي دانيد ايشان خيلي زندگي ساده اي داشتند و تا آخر هم 
اين سادگي را حفظ کردند. مردم هم ايشان را فوق العاده دوست 
داشتند. ايش��ان مي فرمودند براي مسئولان جمهوري اسلامي 
و به ويژه روحانيت، رعايت زُهد واجب اس��ت. اي��ن حرف واقعاً 
قابل تأمل اس��ت. آنچه ما از تعاليم و زندگي ائمه معصومين هم 
داريم، مؤيد اين نکته است که طوري زندگي کنيد که حرفتان 
در مردم مؤثر باشد. مس��ئولان جمهوري اسلامي نبايد طوري 
زندگي کنند که وقتي مردم بعد از يک دوره مس��ئوليت آنها را 
رصد مي کنند بگويند اينها به قدرت رسيدند تا قدرت را وسيله 

ثروت قرار دهند. 
به صورت مصداقي تر مي توانيد از شرايطي صحبت 
کنيد که در آن فرصت گذر از س�ادگي را داشته ايد 

و نه گفتيد؟
بله؛ مثلًا فرض کنيد من در دوره اي که وزير بودم، مي توانس��تم 
ماشين بگيرم يا آن زمان در بهترين و گرانترين نقاط تهران زمين 
مي دادند ولي من نه ماش��ين را گرفتم و نه زمين را. در دوره اي 
هم که نماينده بودم باز امکانات مختلفي من جمله ماش��ين به 
نمايندگان مي دادند که من در هيچ کدام از دوره ها ماش��ين را 

نگرفتم. 
همسرتان هيچ گاه به اين وضع معترض نبودند؟

خوش��بختانه مخالفتي ندارند. خواس��ت خدا بود که ما س��راغ 
خانواده  آنچناني نرفتيم و براي ازدواج دنبال خانواده  متوسطي 
بوديم. الحمدلله ايشان هم متأثر از تعليمات منزل پدري همين 
سطح از زندگي مقبولشان است و بيشتر دغدغه شان گشودن گره 
از مشکلات مردم اس��ت. همانطور که اشاره کردم ما يک جلسه 
خانوادگي قرآن داريم که در آن جلسه صدقاتي جمع مي شود و 
از طريق همسر بنده براي اموري مثل تأمين معاش نيازمندان يا 

جهيزيه تخصيص داده مي شود. 
بچه هايتان چطور؟ آنه�ا با اين ن�وع از زندگي کنار 

مي آيند؟
بله، بچه ها هم خدا را شکر همين طور هستند. 

چط�ور مي ش�ود ک�ه فرزند برخ�ي مس�ئولان که 
ساده زيست هم هستند، برعکس درمي آيند؟

اميدوارم اين را تعريف از خود قلم��داد نکنيد اما تربيت بچه ها 
براي عادت کردن به اين نوع از زندگي، مهارت اس��ت و نيازمند 
برنامه ريزي و توجه. بچه ها بايد به گونه اي در خانواده ياد بگيرند 
تا فقط توجه شان به خودشان نباشد و دغدغه ساير همنوعانشان 
را نيز داشته باشند. بچه ها بايد بفهمند و درک کنند که ديگراني 
هستند که نيازمند کمک هاي آنها هستند. خدا را شکر بچه هاي 
ما الان اهل کار خير و دس��ت گيري هس��تند و به اطرافيانشان 
بي توجه نيس��تند. گاهي که مي توانند خودشان حل مي کنند 
گاهي هم به ما مراجعه مي کنن��د و ما اگر بتوانيم کمک يا وامي 

برايشان درست مي کنيم. 
با توجه به تجربه موفقي که داريد به نظرتان مهم ترين 

راهکار تربيتي براي اين امر در خانواده چيست؟
به نظرم مهم ترين چيز اين اس��ت که بچه ها م��زه و لذت کار 
خير و گش��ودن گره از زندگي ديگران را چش��يده باشند. اين 
تجربه اگر در خانواده اندوخته ش��د آن وقت بچه ها بزرگ که 
مي شوند، خودشان را جدا از جامعه نمي بينند و اگر ثروتي هم به 
دست بياورند به جاي راه انداختن تجمل و اشرافي گري به فکر 

نيازمندان هستند. 
اشاره کرديد به لذت ساده زيستي، به نظرتان به جز 
اين مورد، ساده  زيس�تي چه برکاتي در بعد فردي و 

اجتماعي دارد؟
يکي از بهترين برکات زندگي ساده راحتي روان و نداشتن دغدغه 
مادي است. اينکه هي آدم بگويد فرشم چي باشد؟ مد الان چه 
است؟ چه تشريفاتي براي فلان مجلس و فلان مهماني داشته 
باشم؟ مهمان مي آيد چه پذيرايي کنم؟ و از اين دست دغدغه ها 
که الان متأسفانه در جامعه زياد شده اس��ت. اگر زندگي ساده 
شد آن وقت نه فقط براي خود انسان راحتي و آسايش مي آورد 
حتي آنهايي که با انسان معاشرت دارند نيز راحت خواهند بود. 
وقتي مي آيند مهماني فکر نمي کنند الان بايد جلوي ايشان چه 
تشريفاتي را رعايت کنيم؟ اينطور پذيرايي کرد ما مديون شديم؟! 
ابزار زندگي براي راحتي اس��ت اما ما با چشم  و همچشمي ها و 
تشريفات غيرضروري آنها را وس��يله عذاب کرده ايم. بايد واقعاً 
فکر کنيم آدم اين همه تش��ريفات و تجملات را مي خواهد چه 
کار کند؟ واقعاً چه فرقي دارد روي فرش چند ميليوني بنشينيم 
يا روي موکت. البته اين حرف ها را که مي زنيم برخي فکر نکنند ما 
اهل رياضت و سختي هستيم. نه، ما هم چه از نظر غذا و چه از نظر 

سعيکردمزندگيام
ننگجمهورياسلامينباشد

گپ وگفتي ساده و صريح پيرامون سادگي و ساد  ه زيستي با مهندس سيدمرتضي نبوي

الان هم همچنان قس�ط وام دارم، منتها اگر 
برداشت به تظاهر و رياکاري نشود، قسط هاي 
امروز بيشتر مربوط مي ش�ود به کساني که 
براي کمک به بنده مراجعه کرده اند و من چون 
چيزي نداش�تم و از طرفي هم نمي خواستم 
رويش�ان را زمين بيندازم، وامي برايش�ان 
گرفت�م و قسطش�ان را پرداخ�ت مي کنم

من هميشه اين جمله آيت الله احمدي ميانجي 
را که از اساتيد جامعه مدرسين بودند و چند 
س�ال پيش مرحوم ش�دند، در خاطر دارم. 
مي دانيد ايشان خيلي زندگي ساده اي داشتند 
و تا آخر هم اين سادگي را حفظ کردند. مردم 
هم ايشان را فوق العاده دوست داشتند. ايشان 
مي فرمودند براي مسئولان جمهوري اسامي 
و به ويژه روحانيت، رعايت زُهد واجب است

زندگي به خودمان سخت نمي گيريم ولي خودمان را اذيت هم نمي کنيم. 
نکته ديگر اينکه در قرآن کريم و روايات معصومين آيات و احاديثي است که مي گويند در اموال شما 
حقي مشخص براي محرومان و فقراست. اين جزو حقوق واجب درآمدها نيست اما وقتي اين کار را 
کرديم يکي از برکاتش اين است که به قول معروف مي گويند، صدقه دفع صد بلا مي کند. شما وقتي 
حق محرومان را از مالت دادي، آن وقت واقعاً عنايت خدا را حس مي کني. يکي از بزرگان ديده بود 
که يک روحاني در خيابان کاسه اي  آش گرفته و با نان مي آيد. گفته بود اين را بذار در يک دستمال 
تا کسي نبيند، چون اگر محرومي ببيند و دلش بخواهد، نگاه و حسرت او در اين خريد تو اثر مي کند 

و خوردن آن روي خانواده ات تأثير سوء خواهد گذاشت. 
در کنار اين موارد خيلي اوقات کمک هاي انسان مي تواند منشأ خيرات بزرگي باشد و موجب احياي 

زندگي فردي شود. خُب شما ببينيد اين اتفاق بزرگ چقدر آثار معنوي فراوان دارد. 
در يکي از مصاحبه هايتان گفته بوديد بسياري از اوقات زندگي به مو مي رسد اما پاره 
نمي شود. مردم قطعاً اين را بارها و بارها تجربه کرده اند اما شما خودتان به عنوان يک 

مسئول اين را تجربه کرده ايد؟
بله، زياد از اين نمونه ها در زندگي ام بوده است. 

مصداقي را به خاطر داريد که برايمان بگوييد؟
الان چيز روشني به ذهنم نمي آيد اما بارها ديده ام که در عين نداري وقتي توانستم مشکل کسي را 
حل کنم، در عوض درآمد يا کمک بلاعوضي از جايي برايم حاصل شده که فکرش را هم نمي کردم. 
مثلاً خود من در مسئله ساختمان سازي که برايتان گفتم، مشکلاتي داشتم. وقتي به کساني مراجعه 
کردم که کمک بگيرم، اينها کمک کردند و وامي برايم جور شد. اين واقعاً خواست خدا بود که ما در 
قسطش هم نمانديم. نکته مهم اين است که خيلي چيزها با پول حل نمي شود، گاهي ممکن است 

وسايل طوري در کنار هم قرار گيرند که مشکل آدم بدون نياز به پول حل شود. 
به نظرتان چرا مردم با ديدن مصاديقي از ساده زيستي مسئولان تعجب مي کنند؟ 
گاهي عکسي از کفش پسر فان مقام چنان دست به دست مي چرخد که گويي چه 

گنج نايابي پيدا شده است. چه شد که اينطوري شد؟
واقعيتش اين است که انتظار مي رفت عموم مسئولان در رده هاي مختلف ساده زيستي را رعايت 
کنند و از قدرت، مناصب و رانت هايي که به واسطه مردم در اختيارشان قرار گرفته، سوءاستفاده 
نکنند. مردم وقتي ديدند يکدفعه زندگي بعضي از مس��ئولان عوض شد، تعجب کردند. به نظرم 
بهترين دوران، دوران دفاع مقدس بود. اين ارزش ها در آن دوران خيلي رعايت مي شد. بعد از اين 
دوران يکدفعه بعضي از مس��ئولان ريل عوض کردند و خودشان را متمايز از مردم معرفي کردند. 
متأسفانه فکر کرديم خيلي از ارزش ها فقط براي دوران دفاع مقدس است. به تعبير رهبري اشرافيت 
جديدي شکل گرفت و مديران استانداردهاي مختلفي از دفتر کار گرفته تا ماشين ، خانه و پوشش 
براي خود به اسم مديريت و مسئوليت تعريف کردند. خب اين در ذهن جامعه تأثير گذاشت و به 
نوعي سوء استفاده از قدرت تلقي ش��د. در حالي که زندگي مسئولان به قول آقاي ميانجي واجب 
است که با زُهد همراه باشد. يکسري اشتباهات هم کرديم. مثلاً مسئولي که خانه نداشت، يکدفعه در 
شمال تهران به او زميني دادند و خانه آنچناني بنا کرد که اينها باعث شد انگشت نما شود. يک بخشي 
هم بازمي گردد به نبود شفافيت در کشور. اگر شفافيت بود خيلي از اين اتفاقات تلخ رخ نمي داد. اما به 

نظرم عامل اصلي، بينش هاي غلط اعتقادي و غفلت از تذکر، اخلاق و ياد خداست. 
اما گاهي در متدينان ما هم تجملگرايي ها ديده مي شود. من خودم عروسي يکي از 
متشرعين رفتم که واقعاً به نسبت اعتقادات آن خانواده تجملگرايي در آن بيداد 

مي کرد. 
بخش��ي از اين به خاطر چشم  و همچش��مي هايي اس��ت که در جامعه وجود دارد. وقتي چشم و 
همچشمي باشد ديگر مذهبي و غيرمذهبي ندارد. يک بخشش هم به سيستم ها و فرهنگ اجتماعي 
ما بازمي گردد. شما ببينيد رسانه ها و صداوسيماي ما چه نوع سبک زندگي اي را رواج مي دهند؟ ما 
بايد تکليفمان را با خودمان مشخص کنيم. بايد تصميم بگيريم چه نوع سبک زندگي را قرار است در 

مدرسه، صداوسيما و رسانه تبليغ کنيم. 
به عنوان يک مسئول که به قول حضرت آقا، الناس علي دين شما هستند، عروسي 

فرزندان تان را چگونه برگزار کرديد؟

عروسي بچه هاي ما هم همين طور مثل زندگي مان ساده بود. کساني که براي خواستگاري يا وصلت 
به منزل ما مي آيند، وقتي وضعيت زندگي ما را مي بينند، از همان ابتدا مي فهمند که ما چه خانواده اي 
هستيم. ما هم اين ملاک را براي دادن پاس��خ مثبت در نظر داريم. مثلًا براي دختر بزرگم همان 
جلسات اول شرط کرديم که بايد عروسي شان ساده باشد. جهيزيه را هم خيلي معمولي گرفتيم. 
فکر کنم آن زمان کلًا 2ميليون دادم به دخترم و گفتم اين چيزي است که مي توانم براي جهيزيه 

شما هزينه کنم. جشن شان هم در حد يک پذيرايي عصرانه و شيريني بود. 
يعني شام نداديد؟

نه، فقط در حد 10، 20 نفر از نزديکمان براي شام ماندند که در منزل غذا درست کرديم. 
براي پسرتان چطور؟

براي پسرمان هم همين شرط را براي خانواده عروس گذاشتيم و در خانه خودمان مجلسي برايشان 
گرفتيم و يک رقم شام درست کرديم. 
اينطوري خيلي راحت تر شد. 

بله، ديگر دغدغه و قيدوبند هم نداشتيم که بدويم دنبال وام و قرض و خيلي راحت در حد وسعمان 
مجلسي را گرفتيم و بچه ها رفتند سر خانه و زندگي شان. 

مهريه دختر خانم تان چطور بود؟
براي مهريه همه  بچه هايمان سقف 14 سکه را که آقا شرط گذاشتند، رعايت کرديم. عقد دو تا از 
بچه هايمان را حضرت آقا جاري کردند. عقد يکي از فرزندانمان را هم آقاي مکارم خواندند چون 

دامادمان از بستگان ايشان بود و آقاي مکارم تشريف آوردند منزل ما. 
بهترين الگويي که در ساده زيستي به آن تأسي مي کنيد کيست؟

شهيد رجايي براي ساده زيستي مسئولان الگويی بسيار عالي هستند. يک موقع بني صدر ايشان را 
قبول نداشت و به او مي گفت کفيل آموزش و پرورش. بعد شد وزير آموزش و پرورش و بعد هم به 
 رغم ميل بني صدر شد نخست وزير و بعد هم رئيس جمهور اما در همه  اين مراحل در زندگي اش، 

اخلاقش و نوع برخوردش هيچ تغييري ايجاد نشد و همان رجايي بود که بود. 
خاطره  ويژه اي از ايشان در اين زمينه به ياد داريد؟

ايشان دبير ما در دبيرستان بودند. بعدها هم از طريق خانممان با خانواده ايشان رفت وآمد داشتيم. 
يک شب در زمستان بعد از آزادي ايشان از زندان، رفتيم همين منزلي که الان موزه شده است. باور 
مي کنيد هيچ وسيله اي براي گرمايش نداشتند؟ خانم ها همه رفتند در يک اتاق و يک پتوي مندرسي 
هم آورد براي من گفت بينداز رويت که سردت نشود! يک بار ديگر هم در زمان نخست وزيري ايشان 
من براي انتقال نکته اي به دفترشان زنگ زدم که نبودند. مسئول دفترشان مرحوم آقاي محمدي زاده 
وقتي آقاي رجايي آمده بود گفته بودند نبوي زنگ زده و کارتان داشته است. نزديک هاي اذان مغرب 
من منزل بودم که گوشي زنگ خورد. برداشتم ديدم آقاي رجايي است! گفت: نبوي چه کار داشتي 

زنگ زده بودي؟ يعني اينطوري در مقام نخست وزيري هم بدون تکلف بود. 
ما هم که براي مصاحبه با دفترتان تماس گرفتيم و شما خودتان شخصاً جواب داديد، 

تحت تأثير همين خاطره بود؟
)سکوت و لبخند(

بعضي ها اين حرف ها و اين نوع سبک زندگي را پوپوليستي مي خوانند و وسيله اي 
براي فريب مردم قلمداد مي کنند. نظرتان چيست؟

من خواهش مي کنم اگر اين کار پوپوليستي هم هست، بعضي آقايان زحمت بکشند و انجام دهند. 
اشکالي هم ندارد اين يک کار پوپوليستي را انجام دهند. چون واقعاً اشرافي گري بعضي از آقايان دارد 
نسبت به جمهوري اسلامي بدبيني ايجاد مي کند. هر اسمي مي خواهند بگذارند ولي در زندگي و 

منش شان رعايت کنند و آن امکانات و نعماتي را که در دستشان است برسانند به نيازمندان. 
ممنون از وقتي که در اختيار ما گذاشتيد و بي پرده سخن گفتيد. 

72  ساله است؛ در رزومه کاري اش از وزارت پست، تلگراف، 
تلفن و نمايندگي حوزه تهران در مجلس شوراي اسامي ثبت 
شده اس�ت تا عضويت در مجمع تش�خيص مصلحت نظام و 
مديرمسئولي روزنامه رسالت. سادگي اش شهره است. از آن سال ها که جلوي دانشگاه 
اميرکبير زمين خورد، همچنان با پرايد روزنامه رسالت رفت وآمد مي کند. چيزي چراغ 
خاموش هم ندارد. در خانه اش باز است براي جلسات هفتگي قرآن کريم. براي هماهنگي 
مصاحبه که با دفترش�ان تماس گرفتم، صدايي گرم و گيرا جواب مثب�ت داد و در مرکز 
پژوهشي تحقيقات راهبردي توسعه قرار مصاحبه گذاشت. بعد که خدمتشان رسيدم، 

متوجه ش�دم خودش�ان بوده  اند که بي هيچ تکلفي جواب داده اند و در انتهاي مصاحبه 
فهميدم اين بي تکلفي را از همراهي با ش�هيد رجايي به همراه دارد. برايش س�خت بود 
از خودش و زندگي اش تعريف کند. با به هم دوختن زمين و زمان، راضي ش�ان کردم که 
گوشه اي از دفتر ساده زندگي شان را نشانم دهد. ساده   ساده! باورش سخت است. آنقدر که 
شايد شما هم فکر کنيد اين سطح از زندگي براي مهندس سياستمداري که تمام عمر خود 
را در قدرت بوده، افسانه است! دست به خير هم است و خيلي خوب توانسته اين نوع از 
زندگي را به فرزندانش ياد دهد تا خدايي نکرده آقازاده نشوند؛ هرچند که خيلي آقاست. 

گپ وگفت با او يک ساعتي به طول انجاميد که مشروح آن را در ادامه مي خوانيد. 
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